
 Číslo 16/Ročník 34  19/4/2023 www.sedlcansky-kraj.cz Cena 20 Kč 

zahradní 
traktory

w
w

w.
se

ka
ck

y-t
ra

kt
or

y.
co

m

Příbram 
Dvořákovo nábř. 20,
Chramosty 10
Tel.: 604 761 657

Hotel Hrazany SlapyHotel Hrazany Slapy
přijme

Vše na HPP nebo brigáda/sezóna
Strava zdarma / Možnost ubytování

U všech pracovních pozic možnost dopravy 
do zaměstnání

Informace: 602 288 755
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BRIGÁDNÍKYBRIGÁDNÍKY

ČÍŠNÍKA/SERVÍRKUČÍŠNÍKA/SERVÍRKU

REGION V pátek 14. dubna 
vydal Český hydrometeo-
rologický ústav výstrahu. 

SEDLČANY V první dekádě 
měsíce dubna se po celé re-
publice konala velká úklido-
vá akce pod názvem Ukliď-
me Česko. Pozadu nezůstaly 
ani Sedlčany zásluhou sedl-
čanské iniciativy reGene-
race, Sboru dobrovolných 
hasičů Sedlčany II a také 
díky spoustě dalších dob-
rovolníků, jimž není lhostej-

SEDLČANY/BOŽÍ DAR Nad-
šení a s mnoha zážitky 
se vrátili žáci sedlčanské 
Základní školy v Konečné 
ulici z turisticko-poznáva-
cího šestidenního pobytu 
na Božím Daru. S dětmi 
„do světa“ vyrazila ředitel-
ka školy Hana Bednářová 

SEDLČANY Stav sedlčanské 
nemocnice, rozsahslužeb 
i vztah mezi nemocnicí 
a městem samotným byl, 
je a bude vždy předmětem 
nekonečných diskusí. Pro 
město a jeho obyvatele 

jsou lékařské služby ne-
zbytné a město má zájem 
na nemocničním provozu. 
Nemocnice by bez součin-
nosti s městem nemohla 
fungovat, ale i zdravotnictví 
je určitá forma byznysu. Zá-

SEDLČANY V uplynulém týd-
nu zveřejnilo Ministerstvo 
fi nancí spolu s Generálním 
fi nančním ředitelstvím se-
znam územních pracovišť 
fi nančních úřadů, které mají 
k počátku července skončit. 

Město je s nemocnicí 
v pravidelném kontaktu, zájmy 
obou stran se částečně liší

jmy obou stran se tak čás-
tečně potkávají a částečně 
míjí. To v různých časech 
přiznávají obě strany. Když 
na nedávné tiskové konfe-
renci vedení města na vý-
zvu novinářů hodnotilo, 
které subjekty mají směrem 
k městu fi nanční, investiční 
a rozpočtové nároky, došla 
řeč i na soukromou nemoc-
nici, kterou dlouhodobě 

Účastníci akce Ukliďme 
Sedlčansko nasbírali 
v okolí města padesát 
pytlů odpadků

né, jak vypadá jejich okolí.
„Na naší akci se sešlo odha-

dem kolem čtyřicet lidí včetně 

dětí a také několik psů,“ uvedl 
Jakub Pařízek z reGenerace 
a dodal: „Z toho zhruba pat-

náct lidí bylo z našeho sdru-

žení. Tras jsme měli celkem 

sedm a byly pět až sedm kilo-

metrů. Akci hodně ovlivnilo 

nepříznivé počasí. Na každou 

trasu byla vyslána skupina 

čítající dva až deset dobro-

volníků a společně jsme se 

soustředili především na úklid 

Extrémní déšť byl 
příčinou zvedání hladin 
i v našem regionu

V noci na sobotu mělo za-
čít vydatně pršet, takže se 
očekávalo zvedání hladi-
ny menších řek. Na mapě 
byl mezi žlutými oblastmi 
s nižším stupněm výstra-
hy také náš region. Prv-
ního, tedy nejnižšího po-
vodňového stupně, měly 
dosáhnout zejména příto-
ky středního Labe, povo-
dí Sázavy, Lužnice, Dyje 
a Berounky.

„Tlaková níže Leon 

bude v noci na pátek po-

stupovat z jižní do střední 

Evropy a bude přinášet 

Žákům 
Základní školy 
v Konečné 
ulici se 
na Božím 
Daru líbilo

Sedlčanský 
fi nanční 
úřad čeká 
zrušení

Brigádníci napravovali neukázněnost mnoha obyvatel a návštěv-
níků Sedlčanska.

Pokračování na straně 2

Pokračování na straně 6

Pokračování na straně 3

Pokračování na straně 9Pokračování na straně 4
Rozvodněná Brzina. Foto: 
Josef Kříž



2 strana www.sedlcansky-kraj.czZPRAVODAJSTVÍ

RADÍČ Pět hasičských jed-
notek zasahovalo v sobotu 
od rána u požáru budovy 
v chatové oblasti. Podle 
mluvčí středočeských ha-
sičů Vladimíry Kerekové 
nedošlo k žádnému zraně-
ní, přestože budova hořela 
v plném rozsahu.

„Na místě byly dvě pro-

fesionální jednotky a tři 

dobrovolné. Hasily třemi 

vodními proudy,“ sdělila 
médiím s tím, že nedale-
ké objekty chlévů zasaže-
ny nebyly. Příčinu požá-
ru a výši škody zjišťoval 
vyšetřovatel.

Olga Trachtová 

Hadáčková

provozuje společnost ME-
DITERRA−Sedlčany, s. r. o. 
Požadavky, které nemoc-
nice směrem k městu má, 
shrnul tehdy starosta Ivan 
Janeček tak, že nemocnice 
se stále o nějaké prostřed-
ky hlásí, a to vždy mezi 
prvními zájemci. Navíc 
vedení města je poměrně 
nové, takže se musí s řa-
dou aspektů seznámit. To 
potvrzuje i provozní ředitel 
nemocnice Filip Zítko.

„Nové vedení města se 

muselo nejprve takzvaně 

rozkoukat, nicméně v sou-

časné době mám pocit, že již 

začalo město aktivně řídit. 

Jakkoli si myslím, že jak co-

vid, tak dnešní situace kolem 

enormního nárůstu cen vý-

znamně zvýšily tlak na ve-

řejné fi nance a investiční 

možnosti města. Oceňuji, že 

i přesto naše společná jedná-

ní probíhají otevřeně. Věřím, 

že společně se nám podaří 

zdravotní péči v našem měs-

tě rozvíjet i do budoucna. Dů-

ležitým předpokladem v této 

Město je s nemocnicí v pravidelném 
kontaktu, zájmy obou stran se částečně liší

oblasti je pak také průběžná 

modernizace areálu tak, aby-

chom i v tomto ohledu drželi 

krok s okolními zařízeními,“ 
říká ke vztahu s novým 
městským vedením šéf ne-
mocnice. 

Město je s nemocnicí 
spojeno jednak skrze vlast-
nictví budov, ve kterých 
nemocnice funguje, tedy 
nájemním vztahem, ale 
například také tím, že část 
městských zastupitelů či je-
jich příbuzných pro nemoc-
nici pracovala či pracuje. 

Redakce se proto zají-
mala o to, v jaké kondici, ať 
již z fi nančního nebo pro-
vozního hlediska, se místní 
nemocnice nachází. „Díky 

vhodně nastavené struktuře 

poskytovaných služeb a prů-

běžnému řízení vstupů se 

i v letošním, z pohledu růstu 

cen mimořádně náročném 

roce, podařilo nalézt zdroje 

pro, v oblasti zdravotnictví 

nadstandardní, růst mezd. 

Zatímco ve většině zdravot-

nických zařízení došlo k na-

výšení mezd maximálně o 4 

procenta, naše nemocnice 

se rozhodla tlumit dopad 

infl ace na své zaměstnance 

nárůstem o 6 procent. I přes 

tlak na růst cen ostatních 

vstupů předpokládáme udr-

žení objemu investic do ob-

novy a rozvoje zařízení 

na úrovni předchozích let,“ 

sdělila za provozovatele 
manažerka komunikace Pe-
tra Plutnarová. 

Ještě v době před pan-
demií covidu se o sedlčan-
ské nemocnici nejvíce psa-

lo a hovořilo v roce 2017, 
když na konci roku 2016 do-
šlo bez varování ke zrušení 
interního oddělení. Nic ne-
změnily ani masivní protes-
ty veřejnosti a tlak vedení 
města. Na konci roku 2017 
pak převzal vedení nemoc-
nice po tehdejším řediteli 
Romanu Vanžurovi součas-
ný ředitel Filip Zítko. Jak se 
zdá, covidové období, kdy 
byl na nemocnice a zdra-
votníky vyvíjen obrovský 
tlak, je za námi a z covidu 
se snad stane sezonní zá-
ležitost. Je tak opět prostor 
hovořit o prioritách pro le-
tošní rok. 

„Hlavní prioritou je udr-

žet jak rozsah, tak kvalitu 

poskytované péče. V oblasti 

ambulancí je momentálně 

nejvíce aktuální budoucí 

personální zajištění plicní 

a oční ambulance. V lůž-

kové péči se pak chceme 

i nadále soustředit na po-

skytování vysoce kvalitní 

péče s vysokým podílem 

fyzioterapie tak, aby se naši 

pacienti vraceli v co nejvyšší 

míře k ‚běžnému‘ standar-

du života. V oblasti fi nan-

cí pak chceme držet krok 

s okolními zdravotnickými 

zařízeními v oblasti odmě-

ňování našich zaměstnanců 

a zároveň zachovat rozsah 

investic do zařízení tak, aby-

chom nezůstávali pozadu 

ani v oblasti vybavení a kva-

lity prostředí,“ zhodnotil 
současné plány pro redakci 
ředitel Zítko.

Právě rozsah péče je klí-
čový nejen pro obyvatele, 

ale i pro vedení města. „Ne-

chci, aby se z nemocnice sta-

la léčebna dlouhodobě ne-

mocných, to nechce nikdo,“ 

poznamenal při jedné z tis-
kových konferencí starosta 
města Ivan Janeček. Právě 
o riziku, že z nemocnice po-
stupně zmizí klasické zdra-
votnické služby a lůžková 
část se promění na LDN, 
se hovořilo i před šesti lety. 
Zdálo se, že byznys model 
soukromého provozovatele 
je jasný, a sice provozovat 
nemocnici v takové podo-
bě, jaká bude znamenat 
největší inkaso ze systému 
zdravotního pojištění. Vel-
kým tématem jsou tedy 
i případné investice a no-
vinky, a to zejména ve vzta-
hu k pacientům. 

„V loňském roce jsme in-

vestovali především do zá-

zemí pro naše zaměstnance 

a do rekonstrukce prostor 

fyzioterapie, které prošly 

významnou modernizací. 

V letošním roce pak chceme 

dokončit projekt výměny 

pacientských lůžek za plně 

elektricky polohovatelná. 

Dále jsme na lůžkových od-

děleních personálně posílili 

týmy fyzioterapeutů a nadá-

le se chceme věnovat léčbě 

chronických ran. Značné 

částky dále spolyká průběž-

né posilování zabezpečení 

v oblasti IT technologií, kte-

ré sice nejsou pro naše pa-

cienty viditelné, ale v době 

stálých kybernetických úto-

ků jsou nutností. Ve spolu-

práci s městem Sedlčany pak 

společně řešíme projekty tý-

kající se areálu nemocnice,“ 
dodal ředitel nemocnice 
Filip Zítko. 

Jeho slova naznačují, že 
zaměření nemocnice na po-
úrazovou, dlouhodobou 
a následnou péči má přece 
jen reálné obrysy a riziko, 
že se struktura nemocnice 
časem ještě dále změní se 
jeví jako stále existující. Na-
víc i zmínka o ‚projektech‘, 
které řeší nemocnice s ve-
dením města je poměrně 
strohá a k tématu mlčí i sta-
rosta Janeček. „Nerad bych 

něco komentoval, dokud ne-

máme hotová jednání s ne-

mocnicí,“ odprezentoval 
své stanovisko na tiskové 
konferenci a nedal tak jas-
nou odpověď na to, co je 
v plánu, jaký je názor vede-
ní města a zda mají občané 
důvod se obávat, že se roz-
sah a podoba nemocnice 
změní k horšímu. 

Jelikož se aktuálně také 
řeší různé hospodářské 
výsledky a dopady ener-
getické krize, zeptali jsme 
se nemocnice, jak moc 
byla zasažena rostoucími 
cenami energií v roce 2022. 
„Meziroční nárůst v ce-

nách energií mezi lety 2021 

a 2022 je o téměř 150 pro-

cent. Velkým problémem ze 

začátku krize byla také ob-

tížná předvídatelnost vývoje 

cen energií. V tomto ohledu 

přineslo určitou jistotu je-

jich zastropování ze strany 

vlády,“ sdělila pro redakci 
SK manažerka komunikace 
Mediterry Petra Plutnarová. 

Tomáš Vašíček

V Radíči bojovali 
hasiči s požárem

Sedlčany, Tyršova 138

Po–Pá 800–1700

       So 800–1130

www.asimina.cz

čaje, koření, rakytníkové 
dobroty, ovoce v alkoholu, 
sušené plody, šťávy, sirupy, 
medoviny a další výrobky

OBCHOD S ČAJI, KOŘENÍM A PŘÍRODNÍMI POCHOUTKAMI

Dokončení ze strany 1
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Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

Provádět vypalování poros-
tů je dle zákona o požární 
ochraně zakázáno. Chcete 
plošně ničit trávu rostoucí 
například kolem plotu, křoví 
nebo rákosí u rybníka po-
mocí ohně? V tom případě 
pozor! Tato činnost je ze zá-
kona zakázána. Povoleno je 
provádět pálení biologické-
ho odpadu jako jsou větve, 
listí, shrabané trávy či jiný 
rostlinný materiál. Ale pou-
ze na bezpečném místě. Už 
sem ale nepatří pálení pne-
umatik, nebezpečných látek 
a podobně. Fyzické osoby 
nemusí pálení biologického 
odpadu hlásit, podnikající 
fyzické a právnické osoby 
jsou povinny pálení odpadu 
předem oznámit. 

Hasiči však doporučují 

všem osobám, aby pálení 
předem oznamovaly a přede-
šly tím zbytečnému výjezdu 
jednotek požární ochrany. 
Ohlásit pálení je nejvhodněj-
ší na webových stránkách 
příslušného hasičského zá-
chranného sboru kraje. Tím 
je pálení evidováno operač-
ním a informačním středis-
kem, které v případě oznáme-
ní požáru v čase a v blízkosti 
místa, kde bylo nahlášeno 
pálení, ověří s kontaktní oso-
bou uvedenou v oznámení, 
zda došlo opravdu k požáru 
či probíhá pouze nahlášené 
pálení. Evidence na webo-
vých stránkách slouží jen pro 
možnost ověření místa pálení 
s možným nahlášením požá-
ru, nikoli pro jeho povolení.

Jana Motrincová

PETROVICE Již dříve instalo-
vané svislé dopravní značky 
byly doplněny vodorovným 
dopravním značením (VDZ) 
pozor děti na komunikaci 
u mateřské školky Čtyřlístek 
v Petrovicích. Zde je poměr-
ně silný provoz a ne každý 
řidič v tomto úseku dodržu-
je předepsanou rychlost 50 
km/h. Nové značení v pra-
vém i levém pruhu vozov-
ky tak upozorňuje na úsek 
pozemní komunikace, kde 
se v její blízkosti děti často 
pohybují i shromažďují či 
přecházejí vozovku. Hrozí 
zde zvýšené nebezpečí je-
jich nenadálého vběhnutí 
do vozovky. Nové značení 
jistě zvýší pozornost i ohle-
duplnost řidičů projíždějí-
cích kolem mateřské školky.           

Jana Motrincová

SEDLČANY Svoji činnost 
na pozici primáře oddělení 
dlouhodobé lůžkové péče 
se rozhodl ke dni 30. 3. 2023 
ukončit MUDr. Ivan Stolařík.

Pozici primáře vykonával 
24 let. Nadále bude na oddě-
lení pracovat jako lékař. 

K odchodu pana doktora 
se vyjádřili jeho kolegové: 
„Za těch neuvěřitelných 24 

let vybudoval MUDr. Stolařík 

pevné a stabilní lůžkové od-

dělení. Jeho vedení bylo vždy 

založeno na nejvyšších stan-

dardech kvality poskytované 

péče. Svou vstřícností a em-

patií je proslulý u pacientů 

i rodinných příslušníků. Svým 

kolegům a podřízeným byl 

vždy velkou oporou a vzorem 

pro svou neutuchající energii, 

osobní podporu a zásadovost. 

Chtěli  bychom panu 

primáři velice poděkovat 

za jeho obrovský přínos pro 

oddělení, kde se soustředil 

na rozvoj léčby chronických 

ran. Díky jeho zarputilosti vy-

léčit každou ránu neodešel ni-

kdy pacient domů nedoléčený 

a jeho pověst přivádí do Sedl-

čan opakovaně pacienty 

i z jiných regionů. Jeho péče 

i o velmi komplikované pří-

pady, často na pomezí akutní 

péče, je vysoce nadstandardní 

a tvoří z oddělení vyhledá-

vané pracoviště. Děkujeme 

za skvělé výsledky, nejen 

po stránce administrativně-or-

ganizační, ale především v ro-

vině lidské a profesní.“

Funkce primářky se 
od dubna ujala MUDr. Bar-
bora Daňhová, která má 
s vedením oddělení bohaté 
zkušenosti.            -red-

NALŽOVICE Mezi obcemi 
Nalžovice a Kňovice vysá-
zela Správa a údržba silnic 
již před několika lety stromy. 
V nedávné době ale zmizely, 
což potvrdila i dendroložka 
Správy a údržby silnic Gabri-
ela Dymáková: „Mezi obcemi 

Kňovice a Nalžovice nezná-

mý vandal uřezal tři stromky 

ve stáří osm až deset let.“

„Zaregistrovali jsme, že tři 

stromky jsou padlé. Zřejmě je 

někdo nařezal a ve větru se 

skácely k zemi. Někteří řidiči 

jsou zásadně proti sázení stro-

mů podél silnic kvůli bezpeč-

nosti. Můj názor je, že si takto 

někdo zajistil, že ‚na Božích‘ 

nad Chlumem nikdo při pří-

padném střetu s protijedou-

cím vozidlem do stromu ne-

narazí. Nechápu, že je někdo 

tak drzý a něco takového 

udělá,“ sdělila k tomu naší 
redakci starostka obce Jana 
Pšeničková.  Olga Trachtová 

Hadáčková

mimo město. Hlavně jsme sbí-

rali odpadky na výjezdových 

silnicích, a nakonec se nám 

jich podařilo sesbírat tolik, že 

naplnily zhruba padesát pytlů. 

Svoz zajišťoval pan Hrabík ze 

Sedlčanských technických slu-

žeb. Občerstvení po skupinách 

rozvážel starosta města Ivan 

Janeček.“ 

V závěru brigády se všich-
ni její účastníci sešli v ha-
sičské zbrojnici II, kde bylo 

Účastníci akce Ukliďme 
Sedlčansko nasbírali 
v okolí města padesát 
pytlů odpadků

připraveno další občerstvení. 
A právě zde se konalo se-
tkání s dobrovolnými hasiči, 
kteří uklízeli trasu Mastníka 
a ostatními dobrovolníky, 
uklízejícími ve vnitřních čás-
tech města. „Občerstvení jsme 

dostali od lokálních producen-

tů a zajišťovalo je město. Po-

drobnosti týkající se organiza-

ce akce Ukliďme Sedlčansko 

měl na starosti Tomáš Zou-

zal,“ uzavřel Jakub Pařízek.
David Myslikovjan

KRÁSNÁ HORA NAD VLTA-

VOU V galerii městského 
úřadu se mohou návštěv-
níci přesvědčit, že do oby-
čejné láhve jde vměstnat 
téměř cokoliv. Výstava 
Svět lahví Emanuela Hody 
byla v týdnu po Velikono-
cích rozšířena o další zá-
soby lahví ze sbírky strako-
nického umělce. 

Vitríny v krásnohor-
ské galerii se zaplnily 

nejen dalšími 98 lahvemi, 
ale k vidění jsou tento-
krát i nákresy, jednotlivé 
dílky, články a certifiká-
ty. Skleněné exempláře 
zaplnily celou galerii. 
Návštěvníci si tak mohou 
prohlédnout ještě více 
celebri t  vměstnaných 
v malých skleněných pro-
storech, další slavistické 
motivy nebo například 
výběr několika profesí, 

které ve svém běžném 
provozu Hoda seskládal 
a umístil do hrdla. 

Výstava je velmi pestrá 
a každý si najde motivy, 
které ho ve skle zaujmou. 
Pro veřejnost je galerie ote-
vřena každý všední den. 
Skleněné kusy umění si 
poté návštěvníci mohou 
přijít prohlédnout do kon-
ce května. 

Barbora Kulandová

Změna primáře na oddělení 
dlouhodobé lůžkové péče

Vodorovné značení by mělo zvýšit 
bezpečnost dětí

Na komunikaci u MŠ Čtyřlístek v Petrovicích je nové vodorovné 
dopravní značení pozor děti.

Pozor na jarní vypalování 
porostů. Je zakázáno! 

Výstava Svět lahví Emanuela Hody 
byla rozšířena o 98 nových kusů

Stromy někomu 
vadily příliš

Dokončení ze strany 1
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V senátním Výboru pro 
záležitosti Evropské unie 
aktuálně projednáváme 
návrhy nařízení a směrnic 
z Komise, Evropského par-
lamentu a Rady. Senát ČR 
patří mezi tři nejaktivnější 
parlamentní instituce v Ev-
ropě, které se těmito doku-
menty zabývají. Často při-
cházejí návrhy, jež je nutno 
významně korigovat, upra-
vovat a připomínkovat. 
Mají totiž po svém schvále-
ní významný dopad do ži-
votů a ekonomik jednotli-
vých členských států. 

Hlavně o návrzích 
EU

V březnu náš výbor za-
sedal třikrát. Mezi nejzá-
važnější dokumenty bych 
zařadil zprávu o přejímání 
legislativních závazků vy-
plývajících z členství Čes-
ké republiky v Evropské 
unii, kde je uvedeno, že 
jsme v minulých letech ne-
splnili naše závazky a naše 
země za to bude ze strany 
EU pokutována. 

Další dokumenty, které 
jsme projednávali a u kte-
rých jsem byl zpravoda-
jem, se týkaly návrhu 
nařízení na stanovení no-
vých parametrů pro čištění 
odpadních vod, kontroly 
povrchových vod a čisto-
ty ovzduší. Tyto tři návrhy 
nařízení by v případě je-
jich schválení bez připomí-
nek znamenaly, že značná 
část čistíren odpadních 
vod by měla nově odstra-
ňovat takzvané polutanty, 
mezi které patří například 

mikroplasty či tefl on. Pa-
radoxně však neexistuje 
žádná aplikovatelná tech-
nologie, jež by to dokáza-
la. Dle mého názoru by 
bylo správnější předcházet 
vzniku těchto znečišťují-
cích látek než složitě vy-
mýšlet jejich odstraňování, 

které bývá dost často málo 
účinné a nesmyslně drahé. 

V otázce měření kvali-
ty ovzduší jsem zase upo-
zornil na skutečnost, že je 
nutné při posuzování sta-
vu v jednotlivých státech 
EU brát v potaz nezavině-
né přeshraniční znečištění 
ovzduší látkami, které se 
k nám dostanou i ze zemí 
mimo EU, leckdy i z jiných 
kontinentů podle proudění 
vzduchu (nejviditelnější je 
písečný prach ze Sahary). 

Dalším kontroverzním 
návrhem byl Návrh směr-
nice Rady o normách 
v oblasti rovného zachá-
zení s osobami bez ohledu 
na jejich rasu nebo etnický 
původ, rovného zacházení 
s osobami v oblasti zaměst-

nání a povolání bez ohledu 
na jejich náboženské vy-
znání nebo přesvědčení, 
zdravotní postižení, věk 
nebo sexuální orientaci, 
rovného zacházení se že-
nami a muži v otázkách 
sociálního zabezpečení 
a v přístupu ke zboží a služ-

bám a jejich poskytování. 
Dále Návrh nařízení Rady 
o příslušnosti, rozhodném 
právu, uznávání rozhodnu-
tí a přijímání veřejných lis-
tin ve věcech rodičovství 
a o vytvoření evropského 
osvědčení o rodičovství. 
Tyto tisky vzbudily bouř-
livou diskuzi nejen ve vý-
boru EU, ale i na plénu Se-
nátu. Nakonec byly návrhy 
s výhradami podpořeny.

Březnová 
pohlazení po duši

Mezi nejpříjemnější udá-
losti letošního března řadím 
inauguraci nového preziden-
ta ČR Petra Pavla a násled-
ně jeho návštěvu v Senátu. 
S jeho nástupem vkládám 
naději v návrat slušné politi-

ky a vzájemné konstruktivní 
komunikace mezi zákono-
dárci a hlavou státu.

Neděle 5. března byla 
dnem oslavy 30. výročí za-
ložení Charity Starý Knín. 
Tato nepostradatelná orga-
nizace poskytuje v celém 
širokém regionu Příbram-
ska komplexní nabídku 
sociálních služeb. Charita 
je významným partnerem 
obcí a její pečovatelky jsou 
velmi poptávány seniory 
nejen v domech s pečova-
telskou službou, ale také 
v terénních službách pří-
mo v domácnostech. Osla-
va začala mší svatou cele-
brovanou arcibiskupem 
Janem Graubnerem. Násle-
doval společný oběd v so-
kolovně v Novém Kníně.

Další krásnou akcí byla 
společná oslava zápisu 
vorařství do prestižního 
seznamu nehmotného kul-
turního dědictví UNESCO. 
Se spolkem Vltavan jsme 
tuto událost oslavili jak ji-
nak než plavbou po Vltavě 
v pátek 10. března mimo 
jiné i za účasti místopřed-
sedkyně PS Věry Kovářo-
vé, hejtmanky Středočes-
kého kraje Petry Peckové 
či ředitele Povodí Vltavy 
Petra Kubaly. 

V divadle ve Slaném se 
v úterý 21. března konalo 
vyhlášení cen hejtmanky 
Středočeského kraje za rok 
2022. Do nejužšího výběru 
osobností se mimo jiných 
dostaly i dvě významné 
ženy působící na Sedlčan-
sku. Jednalo se o Blanku 
Tauberovou z knihovny 

v Sedlčanech a o paní Evu 
Zirhutovou, která dlouho-
době spolupracuje s naši-
mi školami. 

Ve středu 29. března 
jsem se zúčastnil galaveče-
ra spojeného s vyhlášením 
výsledků ankety Sporto-
vec Příbramska. Tuto akci 
pořádalo město Příbram 
spolu s Českou unií sportu 
a sportovními kluby. Bylo 
mi nesmírnou ctí předat dvě 
z celé řady cen udělova-
ných v několika kategoriích. 

Myslivecký zákon
Aktuálně se zabývám 

přípravou nového mys-
liveckého zákona. Jako 
předseda podvýboru pro 
zemědělství připravuji 
na půdě Senátu společnou 
schůzku všech dotčených 
spolků a institucí. Separát-
ně jsem jednal s náměst-
kem ministra zemědělství, 
předsedou Českomorav-
ské myslivecké jednoty, 
kolegou senátorem Tomá-
šem Czerninem a novelu 
zmínil na mysliveckých 
schůzích v Nechvalicích, 
Petrovic ích a  Svatém 
Janu (Brzině). Obdržel 
jsem obsáhlé materiály 
od Asociace soukromých 
zemědělců a komunikoval 
problematiku škod se zá-
stupci zemědělců i vlastní-
ků lesa. Toto složité téma 
jsme též projednávali s ko-
legy z poslanecké sněmov-
ny. Doufám, že myslivce 
na jejich schůzích trochu 
potěšila i moje doprovod-
ná hra na lesnici…

Petr Štěpánek

Kontroverzní tisky vzbudily bouřlivou diskuzi, ale 
nakonec byly podpořeny

Z P R Á V Y  O D  S E N Á T O R A  ( 4 )

na naše území vydatné 

a trvalé srážky. Na větši-

ně území od páteční půl-

noci do sobotního rána 

naprší od pěti do 40 mili-

metrů, v centrálních a již-

ních částech území místy 

i kolem 50 milimetrů srá-

žek. Srážky budou od vý-

chodu během sobotního 

rána pozvolna slábnout,“ 

uvedli meteorologové.
Ačkoli se v povodí Vl-

tavy větší problémy ne-
očekávaly, prvního stup-
ně, tedy bdělosti, dosáhl 
Mastník v Radíči také. Li-
mit pro sucho je tady 
v úrovni 91 cm. Hladina 
toku na počátku měsíce se 
pohybovala většinou pod 
125 cm. V pátek 14. dubna 
kolem poledne ale zača-

la hladina stoupat. Hra-
nice 1. SPA, která je zde 
na 200 cm, dosáhla v sobo-
tu před polednem. Ještě 
během odpoledne ale za-
čala opět klesat. Maximál-
ní hladiny ve výšce 210 cm 
dosáhla po druhé hodině. 
Průtok byl v té době 18,5 
m3 za vteřinu, což je 814 % 
dlouhodobého měsíčního 
průtoku. Druhý stupeň, 

tedy pohotovost, by byl 
vyhlášen až v případě, 
že by hladina vystoupala 
na 250 cm.

Na Brzině je povodňový 
limit stanoven až na nej-
vyšší stupeň, tedy extrém-
ní povodeň. Ten by byl 
vyhlášen v případě, že by 
hladina v Hrachově dosáh-
la výšky 229 cm. Zatímco 
na počátku měsíce se tady 

hladina držela pod 60 cm, 
v sobotu kolem poledne 
dosáhla výšky 107 cm. 
Průtok byl v té době přes 
8 m3 za vteřinu. Extrémní 
povodni přitom odpovídá 
průtok 60 m3 za vteřinu. 
Průměrně je tady hladina 
na 53 cm a průměrný roční 
průtok činí 0,427 M3s-1.

Olga Trachtová 

Hadáčková

Extrémní déšť byl příčinou zvedání hladin i v našem regionu
Dokončení ze strany 1



Prodám palivové dřevo měkké 1 200 Kč/prms 

a tvrdé 2 000 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 730 529 545 

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 730 529 545.              84/23 

 V ý k u p  s t a r ý c h  p e ř i n .  Te l . : 
606 514 445.                      85/23

Dlouhodobě pronajmu v Sedlci-Prči-
ci bytovou jednotku 2+1 v přízemí RD. Vel-
ká zahrada k dispozici, možnost zahrádky, 
zvíře ano, pergola, aj. Nájemné 6 000 Kč/
měs. + poplatky (voda, topení, elektřina, 
popelnice). Volné cca od června. Tel.: 
728 637 130.                           86/23

Prodám sadbové brambory Laura, 
cena 12 Kč/kg. Tel.: 606 312 479.          87/23

Kominictví  Tuháček
tel.: 777 811 898
kominictvi.tuhacek@seznam.cz

 čištění    frézování
 vložkování
 revizní zprávy    sanace
 stavby a opravy komínů
 zajišťování revize

Do provozovny v Novém Kníně 
hledáme spolehlivou posilu na úklid

Jedná se o úklid kancelářských prostor a dílny. Ideálně na 3 dny v týdnu
Nejdříve na DPP, později je možná smlouva na hlavní pracovní poměr 

150 Kč/hod. Pracovní doba 7:00 – 15:30 hod. 
Více informací na telefonu 725 747 241 

nebo přímo na adrese provozovny Žižkova 278, 262 03 Nový Knín

HK-Dřestav s.r.o.
nabízí volné místo na pozici

TECHNIK VÝROBY
Náplň práce:
• příprava stavby pro výrobu
• tvorba výrobní a montážní dokumentace pro dřevostavby
• zajištění dodávky materiálu
• řešení stavby po technické stránce
• komunikace s projektanty a investory
• práce v programu SEMA

Požadujeme:
• vzdělání v oboru stavebnictví
• orientace v projektových dokumentacích
• znalost programu CAD (program SEMA výhodou)
• spolehlivost, pracovitost, důslednost

Nabízíme:
• dobré finanční ohodnocení
• zázemí stabilní firmy
• 100% zaučení na danou pozici
• roční bonusy
• obědy a občerstvení v kanceláři
• firemní akce

NÁSTUP – IHNED

V případě zájmu nás kontaktujte na tel.: 733 538 101 (Jiří Jarolímek)
popřípadě pište na mail: jarolimek@drestav.cz

Pronajmeme garáž nebo prostor 
k uskladnění. Prodáme kámen do zahrady 
nebo k jiné potřebě. Tel.: 608 041 801. 88/23

Prodám na chov ročního kohouta – z ka-

rantény. Cena 150 Kč. Tel.: 732 961 095.   89/23 

Daruji silný kmen ořešáku asi 4 m dl. 

Tel.: 724 918 307.            90/23

 opravy všech motorových vozidel, traktorů, 
    zemědělských strojů, prodej náhradních dílů
 zámečnické a kovářské práce (mříže, kování, schody)
 svářečské práce v ochranné atmosféře, řezání plazmou
 prodej technických plynů, Linde technoplyn a propan butanu
 prodej motorových, převodových a hydraulických olejů
 výroba přístřešků, markýz – polykarbonát

ZEOS s. r. o.   Sedlec-Prčice
Tel.: 723 279 026 (do 15 hod.)

provede práce na zakázku i s montáží
ZEOS s. r. o. Sedlec - Prčice

Tel./fax: 317 834 320 (do 15 hod.)

provede práce na zakázku i s montáží

opravy všech motorových vozidel, traktorů, 

    zemědělských strojů, prodej náhradních dílů

prodej vodoinstalačního materiálu

zámečnické a kovářské práce (mříže, kování, schody)

svářečské práce v ochranné atmosféře, řezání plazmou

prodej technických plynů, Linde technoplyn a propan butanu

prodej motorových, převodových a hydraulických olejů

zastřešení bazénů - polykarbonát, ONDEX

výroba přístřešků, markýz - polykarbonát
Najdete nás v Petrovicích v areálu zemědělského družstva - přidružená výroba
Tel.: 318 856 219, e-mail: pv.petrovice@tiscali.cz, www.hadicepetrovice.cz

baterie auto i moto
oleje

maziva
kapaliny

hadice

rozvaděče na štípačky
rychlospojky
koncovky

M. L. ELEKTRO
elektromontážní práce
hromosvody
elektronické zabezpečovací   

     a kamerové systémy

Nabízíme 
dlouhodobě udržitelný příjem

Volejte 734 462 216

R O Z V O Z   J Í D E L  

Řádková inzerce 15 Kč/řádek
Tel.: 774 414 225, e-mail: reklama@sedlcansky-kraj.cz
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le narůstající možnost nebo 
i povinnost elektronické ko-
munikace, kterou zvládne 
většina poplatníků z klidu 
domova nebo své kanceláře.

„Bohužel v tuto chvíli 

nevím o nic více informací, 

než ostatní občané z ve-

řejně dostupných médií. 

Teprve začátkem nadchá-

zejícího týdne proběhne 

jednání se zástupci FÚ Pří-

bram a poté budeme moci 

zaujmout nějaké konkrétní 

stanovisko,“ sdělil k zále-
žitosti sedlčanský starosta 
Ivan Janeček.

„V tuto chvíli mohu kon-

statovat jen tolik, že budova, 

ve které ÚP fi nančního úřadu 

v Sedlčanech sídlí, je ve vlast-

nictví státu a příslušnost s ní 

hospodařit má Generální fi -

nanční hospodářství, někdy 

také označované jako tzv. 

Finanční správa. Pracoviště 

v Sedlčanech zaměstnává 

necelé tři desítky pracovníků 

a i případná dislokace těchto 

pracovníků na jiné pracoviště 

mimo Sedlčany by pro nás 

bylo nepřijatelné. Nyní ale 

musíme vyčkat, jak dopad-

nou jednání se zástupci FÚ 

v Příbrami. Předjímat v tuto 

chvíli jakékoliv závěry by 

bylo nezodpovědné,“ dodal. 
Olga Trachtová 

Hadáčková

ZPRAVODAJSTVÍ

Ve čtvrtek 20. dubna tomu bude 
38 let, co nás opustila 

paní učitelka 

Růžena SenftováRůžena Senftová 
z Křečovic.

Stále vzpomíná syn Jarda s rodinou.

VYSOKÝ CHLUMEC „Vždycky 

si říkám, jestli způsobím něja-

ké pozdvižení v obci tím, že 

stojím celé dopoledne u ško-

ly,“ říkal v pátek 14. dubna 
ráno při vstupu do školní bu-
dovy záchranář Marek Hyle-

brant. Přijel sem za dětmi ze 
základní školy i obou školek 
kvůli první pomoci.

Kamarádem, který s ním 
putuje po školách, je ply-
šový medvěd v lidské veli-
kosti. Jméno nemá, to mu 
dávají samy děti na začátku 
každého programu. Ukazuje 
na něm, jak zaškrtit ruku při 
krvácení, demonstruje zlo-
meninu, ale také slouží jako 
trenažér pro nácvik resus-

citace. Tedy těm mladším.
Ti starší, od třetího roč-

níku výš, už srdeční masáž 
zkoušeli na resuscitační fi gu-
ríně. Aby nemuseli zkoumat, 
zda zvládnou rytmus sto 
stlačení za minutu, hrála jim 

k tomu vánoční písnička Rol-
ničky. Tou druhou vhodnou, 
do jejíhož rytmu pumpovali 
školkáčci, je Skákal pes.

Marek Hylebrant pouštěl 
dětem i výukové pohádky 
a ukazoval mnoho obrázků. 
Demonstroval také chyb-
ný i správný způsob volání 
na tísňovou linku 155. Děti za-
ujal mimo jiné svým velkým 
telefonem, na kterém toto 
číslo bylo velmi dobře vidět.

Při pohledu na pětilitro-
vý kanystr byly děti překva-
pené, že je to objem krve 
dospělého člověka. Bohu-
žel díky nepřízni počasí 
se přednáška odehrávala 
v družině a nikoli venku. 
Další demonstrační pomůc-
kou byl totiž plastový kbe-
lík s malou dírkou ve dně. 
Slouží k tréninku ucpání 
krvácející rány, ale v druži-
ně nebyla praktická ukázka 
vhodná.

I když venku pršelo, 
o zvuk houkačky děti nepři-
šly. Na závěr se na chvilku 
obuly a oblékly, aby si moh-
ly prohlédnout, kde všude 
auto Zdravotnické záchran-
né služby bliká. Zjistily také, 
jaký je rozdíl mezi běžným 
zvukem záchranky, který 
dobře znají, a tím, kterým 
řidič jedoucího vozu rozhání 
auta, která nevytvořila dosta-
tečnou záchrannou uličku.

Marek Hylebrant pracuje 
u záchranky od roku 1993. 
Jen o několik let později se 
začal věnovat vzdělávání. Už 
asi patnáct let jezdí vzdělávat 
i nejmladší generaci. „Zjistil 

jsem, že čím dříve se s tím 

začne, tím je to lepší. Děti se 

pak přestávají bát někomu 

pomoci. A i kdyby se naučily 

jen správně zavolat, tak to má 

smysl. Proto jezdím i do ško-

lek,“ vysvětloval na závěr.
Olga Trachtová 

Hadáčková

Ve Středočeském kraji je jich 
šest, z toho jedno je právě to 
sedlčanské. Další dvě poboč-
ky, které jsou v našem širším 
okolí a které také čeká zruše-
ní, jsou Dobříš a Votice.

Jednotlivá pracoviště 
jsou rušena na základě analý-
zy jejich využívání. Zrušena 
budou ta místa, která fungují 
prakticky pouze jako poda-
telny. Místo zrušených úřa-
dů nabídne Finanční správa 
lidem zvláštní linky pro te-
lefonické konzultace. V ob-
dobí podávání daňových 
přiznání budou posíleny 
výjezdy do obcí tak, aby lidé 
nemuseli cestovat daleko. 
Hlavním důvodem, pro který 
ani vedení měst neočekává 
velký problém, je neustá-

Sedlčanský fi nanční úřad čeká zrušení

SEDLČANY Rada města 
na svém jednání na konci 
března vzala na vědomí 
a schválila předloženou za-
dávací dokumentaci k po-
dávání nabídek do výbě-
rového řízení na rozšíření 
varovného a informačního 
systému města Sedlčany, 
kterou zpracovala spo-
lečnost ACCON manager-
s&partners, s. r. o., přičemž 
vedení města vyslovilo 
souhlas se zahájením zjed-
nodušeného podlimitního 
řízení pro výběr dodavate-
le prací. 

„Jde o to, že máme va-

rovný systém, který je už 

za hranicí své morální i fy-

zické životnosti a my ho 

potřebujeme nějakým způ-

sobem obnovit. Jde hlavně 

o to, že pokud je potřeba 

nějaký technický zákrok 

na stávajícím varovném 

systému, tak je problém, 

protože základní součást-

ky buď neexistují nebo se 

jednotlivé prvky těžko na-

hrazují,“ vysvětlil starosta 
Ivan Janeček s tím, že měs-
to se pro změnu rozhodlo 
i z fi nančních důvodů.

„Proto bylo přikročeno 

k tomu, že by se provedla 

rekonstrukce systému, urči-

tá modernizace a taky jeho 

rozšíření, protože současný 

systém se vztahoval pouze 

na vnitřní město a osady 

z něj byly vyloučeny. Tak-

že bylo rozhodnuto, že se 

udělá rekonstrukce a v tuto 

chvíli je navíc možné žádat 

o dotaci, takže z velké části 

by varovný systém byl fi nan-

cován z dotačního titulu. 

Město by tak uhradilo pouze 

část, asi 1,7 milionu korun. 

Další čtyři miliony pokryje 

dotace,“ naznačil způsob 
fi nancování starosta. 

O nutnosti zmodernizo-
vat varovný systém (systém 
sirén, reproduktorů, zesilo-
vačů, spojovačů a dalších 
technických prostředků) 
jednala rada již počátkem 
roku, poté se k tématu vra-
cela. „My jsme již zhruba 

před měsícem o tom jednali 

na radě, protože jsme potře-

bovali podrobnější materiály 

a následně jsme si dohleda-

li detaily, proč se přechází 

na nový systém, proč nezku-

síme oživit ten současný, ale 

ukázalo se, že součástková 

základna je těžko nahradi-

telná. Sice bychom se stáva-

jícím systémem nějaký rok 

vydrželi, ale potom je nebez-

pečí, že už nebude vypsán 

dotační titul. Stáli jsme tedy 

před dilematem, zda třeba 

tři čtyři roky vydržet nebo 

přistoupit ke změnám nyní. 

A kdyby varovné systémy 

vypadly z dotací, museli by-

chom jej obnovovat z vlast-

ních zdrojů. Náš přístup byl 

tedy pragmatický a snad 

to občané pochopí. Navíc 

nevíme, kolik bude přesná 

konečná cena, ta se může 

při soutěži snížit. Po rekon-

strukci systém zase deset, 

dvanáct, patnáct let vydrží 

a nebudeme do něj muset 

dávat peníze,“ zdůvodnil 
rozhodnutí Janeček. 

Současný stav varov-
ného systému má kromě 
problémů s nedostupnos-
tí náhradních dílů i pro-
blém z hlediska častých 
závad, kterých se s časem 
objevuje stále více, což 
navyšuje provozní nákla-
dy. Vedení města proto 
předpokládá, že zvole-
ním rekonstrukce dojde 
na straně nákladů k úspo-
rám na opravách systému. 

Tomáš Vašíček

Varovný systém 
se rozšíří 
a zmodernizuje

V pátek houkala u školy záchranka

Starší žáci se učili resuscitaci na fi guríně, mladší na plyšovém medvědovi.

Dokončení ze strany 1
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Farma Druhaz
Na Červeném Hrádku

P Ř I J M E 
ŘIDIČE/ŘIDIČKU

na HPP, popř. DPP,
možnost zkráceného úvazku

Řidičské oprávnění sk. B

Nástupní plat: 32 000 Kč,
po zapracování 35 000 Kč

Kontakt: 608 988 678

SEDLČANY Do sedlčanského gym-
názia dojíždí v tomto školním 
roce za studenty třídy sexta dvě 
umělkyně ze společnosti Agora. 
Jmenovitě je to režisérka Barbora 
Chalupová a výtvarnice s pseu-
donymem Toy-box. Společně se 
chystají zkrášlit naše sedlčanské 
prostředí. Jak jsme již dříve psali, 
budou malovat na zeď u GaSOŠE 
a také upraví místo u jezu na poto-
ce Mastník.

Zajímavou aktivitu si však ten-
tokrát mohli zkusit studenti, kteří 
budou o projektech natáčet doku-

ment. Barbora Chalupová s sebou 
přivezla kameru, mikrofon, ob-
jektivy a další potřebné věci pro 
profesionální natáčení. Žáci, kteří 
chtějí opravit mapu a namalovat 
lavičky u Mastníka, se museli spo-
jit s městem a zažádat o povolení. 
Celý hovor byl nahráván jejich 
režisérským týmem. Kromě hovo-
ru natočili také speciální anketu 
a detailní postup práce na výtvar-
ných projektech. Celý dokument 
budou muset také sestříhat a do-
vést ho k fi nální podobě.

Filip Špale

Pokud si na ni nesypete 
chemii a nedávají si tam 
dostaveníčko kočky z celé 
vsi, můžete si připravovat 
různé „čaje“ či „mňamky“ 
pro chuť i zdraví, a to zcela 
zdarma.

V této nové rubrice postupně 

najdete tipy na využití ptačince, ji-

trocele, kopřiv, řebříčku, pěťouru, 

černého rybízu či rakytníku.

Název to, pravda, není moc 
lichotivý (v latině je honosněj-
ší: Stellaria media), ale jinak je 
tahle rostlinka velice užitečná. 
Určitě ji znáte – to je takový 
ten věčný plevel, který se špat-
ně pleje, protože není pořádně 
za co ho uchopit, a přitom se za-
plétá do hrabiček. Je zatracován 
a v lepším případě končí v kom-
postě, přestože to je jedna z nej-
výživnějších rostlin. 

Název ptačinec nevzbuzuje 

nejlepší asociace, ovšem ptáci 
ho přímo milují. Však také lido-
vý název zní: ptačí salát. Vyzkou-
šejte to na andulkách nebo slíp-
kách a uvidíte, jak si ho považují.

A pak třeba zkuste odvar k ze-
vnímu použití. Používá se k obkla-
dům, které zklidňují pokožku. 

Pokud tuhle rostlinku dobře 
properete, můžete ji i jíst. Já osob-
ně nejím tu nízkou ze záhonu, 
ta může obsahovat písek. Já si ji 
hrdě pěstuji na balkoně v kvalitní 
půdě, a ostřihávám převis z květ-
níku, takže je zcela čistá.

Obsahuje hodně minerálů. Tře-
ba draslík, který nám vyrovnává 
nadbytek sodíku z všelikých čip-
sů, brambůrků či jiných pochutin.

A dámy, pozor: Ptačinec prý 
tlumí chuť k jídlu!

Mám pro to vysvětlení: Z pta-
čince si doplníte právě ty minerá-
ly, a tělo pak je spokojené a neho-
ní vás do dortíčků a čokoládky.

Četla jsem, že nálev z ptačin-

ce, když si jej dáme třikrát den-
ně, může prospívat při hubnutí. 
Pro mě je příjemnější uvařit si 
zeleninovou polévku, do níž se 
kousek ptačince pěkně schová, 
než pít „čaj“.

Anebo pesto – to je přímo 
mňamka! Popisovat přípravu by 
asi bylo nošením dříví do lesa? 
(Pokud snad jste ještě pesto nedě-
lali, napište do redakce.)

Pojďme se ještě zastavit u těch 
minerálů: Hořčík je tu též, a o něm 
by se dalo říci, že je, jak se říká, 
„na všechno“. Hlavně na nervy, 
a to v dnešní době potřebujeme 
všichni, že? Důležité také je, že 
vápník a hořčík jsou tu v žádou-
cím poměru, takže třeba i kosti 
budou spokojené.

Také selen je obsažen v ptačin-
ci. Je to životně důležitý antioxi-
dant, chrání před vnitřním „re-
zivěním“, pomáhá játrům, srdci, 
slinivce, a důležitý je i při rakovi-
ně.Křemík je třeba mimo jiné pro 
vlasy a nehty. To platí i o síře.

Ptačinec obsahuje i vitaminy C, 
B1, B2, B6 a dokonce prý i B12. Vi-
taminy skupiny B pomáhají zlep-
šit pleť.

Směle můžeme přidávat ptači-
nec do špenátu nebo do nádivek. 
Nebo ptačinec nasekejme na chle-
ba. Nejlépe na sendvič – někteří 
lidé jsou na zelenou barvu hákli-
ví, nechť tedy žijí v domnění, že 
to, co jim chutnalo mezi chleby, 
byl obyčejný salát…

Z ptačince můžeme udělat 
i samostatný salát - nejlépe vrch-

ní části lodyh (jsou měkčí než ty 
dolní) dobře opereme a natrháme 
nebo nakrájíme jej na malé kous-
ky. Já preferuji nůžky. Aby si však 
rodina nemyslela, že je chcete 
otrávit bůhví čím, doporučuji pta-
činec poněkud zamaskovat záliv-
kou z citronové šťávy, bylinkové 
soli a oleje nebo jogurtu. Povrch 
můžeme ozdobit nakrájeným va-
jíčkem vařeným natvrdo, nebo na-
vrch nasypeme hrst opražených 
semínek, třeba ze slunečnice.

Ptačinec se dobře schová třeba 
i do karbanátků.

Tato bylinka omezuje usazo-
vání hlenu v plicích, usnadňuje 
vykašlávání, pomáhá tedy zvlád-
nout kašel, zánět průdušek i zá-
pal plic. Nať dáme do studené 
vody, uvedeme do varu a vaříme 
jednu minutu. Necháme deset 
minut stát. 

Budeme-li konzumovat ptači-
nec žabinec, vyplejeme, a ještě 
ušetříme za jídlo a všelijaké pilule.

Pozor ale, nespleťme ho s drch-
ničkou, ta coby hodně podobný 
plevel kvete červenými kvítky, 
kdežto ptačinec bílými. I drchnič-
ka obsahuje cenné látky - glykosi-
dy, saponiny, třísloviny. Osvědču-
je se zevně na hnisavé a nehojící 
se rány nebo bércové vředy, ně-
kdo ji užívá i vnitřně, ale je řazena 
mezi drogy mírně jedovaté. Takže 
tady už je to na vlastní zodpověd-
nost, a já osobně dávám přednost 
zcela bezpečnému a osvědčené-
mu ptačinci žabinci.

Hanka Synková

M Á T E  Z A P L E V E L E N O U  Č I  P Ř E R O S T L O U  Z A H R Á D K U ? 

S K V Ě L Ý  K A P I T Á L !  ( 1 )

Studenti sexty z GaSOŠE 
Sedlčany natáčeli 
s fi lmovou technikou

Což takhle dát si… ptačinec žabinec?



8 strana www.sedlcansky-kraj.czKALENDÁŘ

 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – kult. dům
20. 4. Southampton Uni-

versity Concert Band & 

Jazz Band

koncert velkého orchestru 

z Velké Británie; 19:00

 Sedlec-Prčice – kulturní 
sál ZŠ
22. 4. Libkovanka

tradiční jarní koncert decho-

vé kapely Libkovanka; 19:00

 Sedlčany – Pohoda club
22. 4. Orion & Mike Tra-

fi k (PSH) live

legenda české hip-hop scé-

ny, dále vystoupí Bigi Row, 

VHS, DJ Lynx, DJ Kymyk, 

DJ Bol3k; 21:00

28. 4. DnB Night

zahraje Akira 

a Madbassbeatz; 21:00

 Sedlec-Prčice – kaple ČCE
23. 4. Jarní koncert ZUŠ

14:00

 Kosova Hora – Sokolov-
na
29. 4. Lucie Revival

taneční zábava s kapelou 

Lucie Revival; 21:00

 VÝSTAVY

 Drážkov – Váchův 
špejchar
Našlose Sešlose

výstava autorské tvorby 

k 20. výročí založení spol-

ku Našlose

 Sedlčany – kult. dům
Výstava kreseb Lidmily 

Sunegové

výstava nedávno zesnulé 

režisérky Spolku divadel-

ních ochotníků Sedlčany

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury v muzej-

ním sklepním prostoru

Dobrodružství cyklistiky

netradiční sportovní výsta-

va rané éry české cyklisti-

ky; vernisáž 20. 4. v 18:00, 

výstava do 11. 6.

 Sedlčany – knihovna
Šperkem zkrášlená

výstava šatů z Půjčovny 

svatebních a společenských 

šatů Pavlíny Spilkové 

zkrášlené šperky spolu 

Korálkářky; do 3. 5.

 Votice – klášter
Hedvábný svět

prodejní výstava obrázků 

Dušana Dvořáka malova-

ných na hedvábí; do 31. 5.

Archeologické poklady

výstava archeologických 

nálezů; do 25. 8.

Na stejné zemi, co my

výstava výtvarného oboru 

ZUŠ Votice; vernisáž 19. 4. 

v 17:00, výstava do 18. 6.

 PŘEDNÁŠKY

 Vysoký Chlumec – ZŠ
19. 4. Rytmus roku aneb 

Jak využít darů jarní pří-

rody na podporu zdraví

beseda s Hankou Zemano-

vou; 18:00

 Sedlčany – knihovna
28. 4. Nevidomí mezi námi

beseda s Vladimírou Miklá-

šovou o životě nevido-

mých; 15:00

 Kamýk nad Vltavou – 
lom Jezírko
29. 4. Ornitologická 

exkurze

exkurze s odchytem a vábe-

ním ptáků na hlas, chytání 

motýlů; 9:00

 DIVADLO

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
21. 4. Přátelák

česká premiéra hry o fotba-

le, početí dítěte, přátelství 

a tajemstvích; 19:00

23. 4. Kovboj & Zmizení 

herce Bendy

vystoupení literárně-dra-

matického oboru ZUŠ 

Příbram; 16:00

 Sedlčany – kult. dům
24., 26., 27., 29. 4. Lakomec

slavnou hru uvádí Spolek 

divadelních ochotníků Sedl-

čany; 16:00, 19:30, 26. a 27. 

4. v 19:30, 29. 4. v 17:00

 Petrovice – Obecní dům
23. 4. Dívčí válka

historickou komedii sehraje 

Divadelní soubor SDH 

Božejovice; 16:00

 Vojkov – Špejchar
28. 4. Holka odjinud

divadelní představení Rudol-

fa Trinnera uvádí DS Ludví-

ka Němce Bystřice; 20:00

 KINO

 Votice
19. 4. Super Mario Bros 

ve fi lmu

animovaná komedie pro 

děti; 17:00

20. 4. Invalida

slovenská komedie; 20:00

27. 4. Sestry v sedle

francouzská komedie; 20:00

 Sedlčany
21. 4. Zatmění

česká komedie, thriller; 20:00

22. 4. Il Boemo

historické hudební životo-

pisné drama; 20:00

23. 4. Kocour v botách: 

Poslední přání

animovaný rodinný fi lm; 

15:00

27. 4. Zkouška umění

český fi lm, fi lmový klub; 20:00

28. 4. Děti Nagana

český rodinný dobrodružný 

fi lm; 20:00

29. 4. Buď chlap

česká dobrodružná kome-

die; 20:00

 SPORT

 Sedlčany – nám. T. G. M.
22. 4. Cestou zlámaných 

křídel

tradiční jarní turistický po-

chod, trasa cca 11 km; 9:00

 Počepice – areál U Ra-
dešínka
22. 4. Hory doly Počepice

14. ročník panoramatické-

ho jarního pochodu v okolí 

Počepic, trasy 8,5, 12 

a 15 km; 9:00

 Kosova Hora – hřiště
22. 4. Fotbalové utkání

SK Kosova Hora – FK Drev-

níky; 17:00

 Dublovice – hřiště
22. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – SK 

Spartak Příbram B; 17:00

30. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice B – SK 

Obory; 17:00

 Sedlčany – kotlina
23. 4. Rallye Praha 

Revival

 Kamýk nad Vltavou – 
hřiště
23. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou – TJ Sokol Sedlec-Prči-

ce B; 17:00

 Počepice – hřiště
23. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Počepice – TJ 

Sokol Dublovice B; 17:00

 Sedlčany – hřiště TJ 
Tatran
23. 4. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – Spar-

tak Průhonice; 17:00

30. 4. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany B – FK 

Uhlířské Janovice; 17:00

 Petrovice – hřiště
23. 4. Fotbalové utkání

SK Petrovice – FC Višňová; 

17:00

29. 4. Fotbalové utkání

SK Petrovice B – FC Višňo-

vá B; 17:00

 Sedlčany
29. 4. Sukovou stezkou

turistický pochod

 Sedlec-Prčice – hřiště TJ 
Sedlec-Prčice
29. 4. Prčický půlmaraton

půlmaraton, závod na 10 km 

a dětský závod; 8:00

30. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice B – 

SK Kosova Hora; 16:00

 Votice – zahrada penzi-
onu U Modré kočky
29. 4. Po stopách Modré 

kočky

42. ročník pochodu okolo 

Votic, trasy 12 a 20 km; 9:00

 Vysoký Chlumec – hřiště
29. 4. Fotbalové utkání

SK Vysoký Chlumec – SK 

Sokol Kytín; 14:00

 OSTATNÍ

 Sedlčany – knihovna
19. 4. Hajánek

podvečerní čtení pro děti; 

17:00

17. 4. Objedeme celý svět

program pro rodiny s men-

šími dětmi; 10:00

21. 4. Píšu, píšeš, píšeme

program pro mladé budou-

cí autory navštěvující 2. 

stupeň ZŠ nebo SŠ; 18:00

24. 4. Jarní louka plná 

květin

výtvarná dílna pro rodiny 

s menšími dětmi; 10:00

28. 4. Drátkovaní motýli

Šikovné ruce (9+), výroba 

motýlů z drátků; 18:00

 Sedlčany – hvězdárna
21., 22., 28., 29. 4. Pozoro-

vací program

20:00–23:00

 Sedlčany – muzeum
22. 4. Připomínka 

brigádního generála 

Karla Mareše a památky 

amerických letců

výstavka vyznamenání, 

fotografi í, modelů letadel, 

dokumentů a osobních věcí 

velitele bombardéru B17 R. 

A. Norvella; 9:00

 Sedlčany – Centrum 
Petrklíč
22. 4. Jarní burza v Pe-

trklíči

dětské oblečení, boty, hrač-

ky, knížky, kočárky, autose-

dačky a další; 9:30–12:30

 Kosova Hora – park 
gen. Mareše
22. 4. B17 Memory

78. výročí sestřelení 

bombardéru B17 a připo-

mínka 125. výročí narození 

gen. Mareše; 13:00

 Kamýk nad Vltavou
22. 4. Ukliď svou obec, 

protože stojí za to

úklid obce Kamýk nad Vl-

tavou a obce Velká v rámci 

akce Ukliďme Česko; 15:00

 Příčovy
23. 4. Pouť

 Kosova Hora – skautská 
klubovna u vlakového 
nádraží
29. 4. Kolihovská strašidla

trasa cca 5 km plná straši-

del, v cíli možnost opékání 

špekáčků; 13:00

 Nalžovice
30. 4. Pouť

 Zvírotice – náves
30. 4. Pálení čarodějnic 

a stavění Máje

 Vysoký Chlumec – 
Sportareál Šťastný
30. 4. Čarodějnice dětem

výroba, zdobení a vztyčení 

Máje, výroba čarodějnice, 

malování na obličej, opéká-

ní špekáčků; 16:00

 Sedlčany – kotlina
30. 4. Pálení čarodějnic

pálení čarodějnic, k posle-

chu a tanci hraje kapela 

Stopaři band, dětský 

program, soutěž o nejlepší 

masku čarodějnice; 17:00



9stranawww.sedlcansky-kraj.cz ZPRAVODAJSTVÍ

a učitelky Anna Nádvorní-
ková a Hana Kočová.

Všechny tři pedagožky 
jsou dlouholetými kolegy-
němi a se dvěma prvně 
jmenovanými jsme se 
po návratu výpravy z Boží-
ho Daru sešli a zeptali se 
na podrobnosti ohledně 
tohoto výletu. Nejdříve od-
povídala Hana Bednářová. 

Kolik žáků se vydalo 

na Boží Dar a v jakém 

byli věku?

Původně mělo jet pat-
náct dětí, ale bohužel se 
z důvodu nemoci jedna 
žákyně musela omluvit. 
Děti byly ve věku od de-
víti do šestnácti let, čili 
od druhého až po devátý 
ročník. Cestovala s námi 
také kuchařka Jarka Kočo-
vá z Drevníků, která u nás 
dlouhá léta pracovala. 
Teď už je v důchodu, ale 
na tyto akce s námi jezdí 
velice ráda. Také tento-
krát s námi absolvovala 
všechny turistické túry, vy-
cházky, a všechno stíhala. 
Dopoledne vařila, připra-
vila si suroviny na večeři 
a přes den s námi absolvo-
vala veškerý program.

Kuchařka suroviny na-

kupovala v místě vašeho 

pobytu, nebo jste si je 

přivezli z domova?

Všechny suroviny jsme 
nakoupili v Sedlčanech. 
Měli jsme připravený jí-
delníček a také jsme si roz-
počítali, kolik čeho bude 
potřeba. 

Žákům Základní školy v Konečné 
ulici se na Božím Daru líbilo

Vaše výprava neměla 

tolik členů, aby naplni-

la klasický autobus. Jak 

jste do Krušných hor ces-

tovali?

Cestovali jsme linkovým 
autobusem s tím, že ředitel-
ka Dětského domova v Sole-
nicích Olina Vernerová nám 

poskytla tranzit, který odve-
zl všechna objemnější zava-
zadla a také všechny nakou-
pené potraviny. Ze Solenic 
k nám do školy z dětského 
domova denně dojíždějí 
děti právě tímto tranzitem. 
V tomto školním roce je to 
pět dětí. My jsme s dětmi 
normální linkou cestovaly 
do Prahy, potom do Karlo-
vých Varů a odtud na Boží 
Dar. Všichni jsme měli je-
nom baťůžek na zádech.

Kde jste byli na Božím 

Daru ubytováni?

Bydleli jsme v rodinném 
penzionu Iva, do něhož se 
svojí rodinou jezdím už 
deset let na jarní prázd-
niny. Předchozí majitelé 
jsou moji známí, kteří se 
přestěhovali na důchod 

do Kosovy Hory a penzion 
předali svému synovi. Se 
školáky jsme tam poprvé 
byli v březnu v roce 2020, 
a to v týdnu, kdy byly 
z důvodu covidu uzavřeny 
školy. Teď jsme v penzio-
nu byli podruhé, a protože 
minule nám epidemie část 

programu překazila, teď 
jsme si chtěli všechno vy-
nahradit. Plánovali jsme, že 
budeme běžkovat. Někdo 
měl svoje běžky, někdo je 
měl půjčené, jenomže ma-
jitel nám už dopředu volal, 
že z důvodu teplého počasí 
a deště prakticky slezl sníh, 
takže jsem si běžky vzala 
jenom já, abych dětem uká-
zala, jak se na nich jezdí. 
Ale protože jsme tušili, že 
zasněžené sjezdovky ješ-
tě budou držet, vzali jsme 
si boby. Naplánovali jsme 
si také túry a stali se z nás 
turisté. Některé děti jely 
na hory zcela poprvé, další 
se svěřily, že ještě nikdy ne-
byly v metru. Některé také 
ještě nikdy nebyly ubytová-
ny v penzionu, takže tento 

výlet byl pro ně hodně výji-
mečný. Tato cesta od jejího 
začátku proto měla smysl.

Jaké jste měli počasí 

na Božím Daru?

První den ještě nebylo 
nic moc, ale potom bylo 
několik dní slunečno a tep-
lo. Hlavně ale nepršelo. 

Před třemi lety nám pršelo 
dva dny a s dětmi se neda-
lo vůbec chodit ven.

Anny Nádvorníkové jsme 
se zeptali, jaký ohlas měl po-
byt na Božím Daru u dětí, 
a učitelka odpověděla, že 
se svěřovaly, že by tam rády 
jely znovu. Zajímavé prý 
byly před odjezdem domů 
jejich odpovědi na otázku, 
co se jim tam nejvíce líbilo. 
„Někomu se líbilo bobování, 

někomu túry, také kuchařské 

umění Jarky Kočové, a jeden 

chlapec odpověděl, že nej-

více byl nadšený z postele. 

Penzion je krásně opravený, 

takže jemu se líbila i postel, 

ve které tam spal,“ doplnila 
s úsměvem Anna Nádvorní-
ková.

Přiblížila i několik dalších 

akcí, které škola uspořádala 
v poslední době a které plá-
nuje ještě v tomto školním 
roce. V první řadě je to ka-
ždoroční sportovně-pozná-
vací pobyt na Častoboři, 
který se uskuteční na přelo-
mu května a června. Bude 
zaměřen především na po-
znávání přírody a na sport. 
Školáci si na Častoboři vždy 
také zajezdí na pramicích. 
„Loni na podzim jsme byli 

ve Vrchotových Janovicích 

a říkali jsme si se školáky, že 

bychom to tady chtěli vidět 

v každém ročním období. 

Takže teď na jaře, až tam 

budou kvést rododendrony, 

pojedeme do Vrchotových 

Janovic vlakem zase. Pro-

hlédneme si park a zahra-

jeme si v něm nějakou po-

znávací hru. Hezké by bylo, 

pokud by se nám povedlo 

tam vyrazit v době, kdy 

na zámku ve Vrchotových 

Janovicích má řetězové pro-

vádění sedlčanská 2. základ-

ní škola Propojení. Máme 

také dlouholetou spolupráci 

se sedlčanskou knihovnou. 

Celá naše škola ji před něko-

lika dny navštívila a knihov-

nice pro děti připravily pěk-

ný program. Za čtrnáct dní 

se vydáme pěšky do Janova, 

kde ve zdejším zeměděl-

ském družstvu děti poznají, 

co všechno předchází tomu, 

než si mohou koupit mléko 

v krabici,“ vypočítala další 
akce Základní školy v Ko-
nečné ulici učitelka Anna 
Nádvorníková.

David Myslikovjan

Děti ze Základní školy v Konečné ulici si na Božím Daru ještě užily i sníh.

SEDLČANY Období těsně 
před prezidentskými vol-
bami 2028. Kandidáti se 
snaží přesvědčit neroz-
hodné voliče jakýmkoliv 
způsobem a své kampaně 
vedou do cílové rovin-
ky. Jak by měl obyčejný 
volič rozeznat pravdivé 
informace od těch lži-
vých? S tím by měla stu-

dentům pomoci úniková 
hra s názvem Fake esca-
pe. Spolek Unikneme 
fake news, který založi-
li studenti žurnalistiky 
na Masarykově univerzitě 
v Brně, učí touto kreativ-
ní, hravou formou mladé 
lidi, jak se vyznat v in-
formacích z médií, a jak 
se nenechat napálit ne-

pravdivými informacemi. 
Možnost vyzkoušet si 

únikovou hru měli i stu-
denti kvarty a sexty ze 
sedlčanského gymnázia. 
Na gymnazisty v měst-
ském muzeu čekal s připra-
venou hrou lektor Viktor 
Hamšík, který je ve čtvrtek 
13. dubna provedl celým 
dopolednem. 

Studenti se díky úni-
kové hře stali reportéry, 
kteří pátrají po anonym-
ním autorovi fake news, 
kterými je jejich redakce 
před prezidentskými vol-
bami zásobována. Veškeré 
informace museli gymna-
zisti ověřit a prozkoumat 
jejich pravdivost. Nene-
chat se napálit, odhalit 

pokusy o  manipulac i 
a zkoumat fotografi e, bylo 
pro úspěch v únikové hře 
nezbytné. Studenti si inter-
aktivní program v muzeu 
velice užili, naučili se kri-
ticky uvažovat a ještě více 
se zamysleli nad tím, jak 
snadné je nechat se napá-
lit dezinformátory.

Barbora Kulandová

Kvartáni a sextáni se v muzeu naučili, jak se 
bránit před fake news

Dokončení ze strany 1
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O B E C N I C E / S E D L Č A N Y 
O uplynulém víkendu se 
hrálo fi nále play off krajské 
soutěže 2. třídy skupiny D 
stolních tenistů, do kterého 
se probojovali hráči B týmu 
Tatranu. V sobotu nastoupi-
li v Obecnici proti místnímu 
béčku k prvnímu utkání.

Slavoj Obecnice B 
– Tatran Sedlčany 
B 11:7

V utkání, které trvalo 
bezmála čtyři hodiny, byli 
téměř neustále o něco na-

před domácí stolní tenisté. 
Úvodní čtyřhry skončily ne-
rozhodně, když na jednom 
ze stolů Michal Procházka 
s Jindřichem Lískovcem 
nezískali ani set a Jaromír 
Janda s Františkem Linhar-
tem mladším ztratili pouze 
jeden. Potom bylo k vidění 
hned osm pětisetových sin-
glů, z nichž ve čtyřech byli 
úspěšnější sedlčanští hráči. 
Ve dvouhrách Procházku 
nahradil hráč C týmu Tat-
ranu Pavel Černý, ale body 
sbírali jeho spoluhráči. Tři 

vybojoval Janda, dva Lísko-
vec a jeden přidal Linhart.

Tatran Sedlčany B 
– Slavoj Obecnice 
B 8:10

Nedělní odveta v sedl-
čanské sokolovně byla také 
celkem vyrovnaná, ale Ta-
tran B nakonec opět tahal 
za kratší konec provazu. 
Čtyřhry znovu skončily ne-
rozhodně a ve dvouhrách 
si poměrně dlouho domácí 
stolní tenisté udržovali nás-
kok. Za stavu 8:4 však přišel 

zlom, když se hostům po-
vedla šňůra čtyř vítězných 
singlů. Za stavu 8:8 už bylo 
o vítězi soutěže rozhod-
nuto, a tak hráči Tatranu 
již do závěrečných dvou 
dvouher nenastoupil i . 
V singlech tentokrát získa-
li po třech bodech Linhart 
mladší a Lískovec, jeden 
přidal Janda. Na nedělním 
utkání byl přítomen také 
hráč áčka Tatranu Radovan 
Faktor, který odvetu shrnul 
těmito slovy: „K vidění byla 

velice kvalitní hra. Ve fi nále 

se střetly dva nejlepší týmy 

soutěže, bojující o postup 

a jednotlivé zápasy měly 

vysokou úroveň. O vítězství 

béčka Obecnice rozhod-

la větší vyrovnanost jejich 

družstva. Dělat body nedo-

kázali všichni naši hráči, 

a to se potom hraje špatně, 

protože ostatní se musí sna-

žit vybojovat body další a je 

to pro ně hodně náročné. Vy-

nikající zápasy dnes odehrál 

Jindra Lískovec, z našich 

hráčů byl nejlepší.“

David Myslikovjan

ČLU Beroun – TJ 
Tatran Sedlčany 0:3 
(0:2) 
BEROUN V sobotu 15. března 
zavítal Tatran ve 22. kole fotbalo-
vého krajského přeboru k sou-
peři, který se nacházel v tabulce 
na předposledním místě, a to 
Beroun. Neoblíbený soupeř, se 
kterým Tatran naposledy bodo-
val před čtyřmi lety.

Brankář Novák 
se potil hned 
od úvodních minut

Vzhledem k celodennímu 
vytrvalému pátečnímu dešti 
se utkání odehrálo na místním 
umělo-travnatém povrchu. 
Do zápasu Tatran vstoupil sou-
středěně s potřebným nasaze-
ním a tím si od prvních minut 
začal vytvářet velké šance. V 7. 
minutě vystihl Matěj Sochůrek 
chybnou zpětnou přihrávku 
obránce a postupoval středem 
hřiště sám na brankáře Libora 
Nováka, ten mu ale zmenšil stře-
lecký úhel a jeho zakončení vy-
razil mimo tři tyče. Ve 14. minutě 
poslal do dalšího sóla opět So-
chůrka tentokrát Michael Dvo-
řák, ale v ještě lepší pozici trefi l 
jen pravou nohu zkušeného 
brankáře Nováka. Z následné-
ho rohu se odražený míč dostal 
k Markovi Sirotkovi, který ho 
tvrdě napálil z 20 metrů a bran-
kář Novák se potřetí v krátkém 
sledu zaskvěl. V 18. minutě se 
probil zleva do vápna Dvořák, 
svojí přihrávkou našel Marka 
Hanuše, který z 10 metrů za-

končil pohotově po zemi k tyči, 
rozchytaný brankář Novák, byl 
však proti otevření skóre. Ve 21. 
minutě se dostal Sochůrek 
ke třetímu samostatnému úniku, 
v zakončení mu faulem zabránil 
domácí Jakub Krůta, rozhodčí 
Zbyněk Novotný sice odpískal 
faul, ale udělil domácímu hříšní-
kovi pouze žlutou kartu. A tak se 
skóre poprvé měnilo ve 28. mi-
nutě, kdy Hanuš vhodil do váp-
na dlouhý aut, na první tyči ho 
hlavou prodloužil Ondřej Novot-
ný na Františka Hofmana, který 
svedl čistý souboj s brankářem 
Novákem a odražený míč uklidil 
do sítě pohotový Lukáš Brotá-
nek – 0:1. Za dalších 5 minut 
se dostal balon na vápno k So-
chůrkovi, který ho ještě prostrčil 
na Hanuše a ten tváří v tvář sám 
před brankářem Novákem roz-
vlnil síť podruhé – 0:2. Beroun 
v první půli ohrožoval brankáře 
Filipa Dřevojana v podstatě jen 
ze standardních situací.

Výhra mohla být 
nakonec mnohem 
vyšší

Druhý poločas byl prakticky 
stejný jako ten první v režii hos-
tů, kteří ale svůj střelecký apetit 
dostatečně nenaplnili a nenavý-
šili skóre daleko vyšším číslem. 
Hned ve 46. minutě měl Sirotek 
třetí gól na kopačce, svůj průnik 
po levém křídle zakončil střelou 
na zadní tyč, ale kdo jiný, než 
připravený brankář Novák míč 
vyrazil. V 56. minutě zazvonila 
branková konstrukce, kdy si 
Sochůrek zkušeně položil bran-

káře Nováka na zem a překonal 
jej, ale po jeho zakončení z úhlu 
skončil míč na levé tyči. Domá-
cí poté měli lepší čtvrt hodinu, 
kdy byli více na míči, ale bran-
kář Filip Dřevojan nedopustil 
žádné výsledkové drama. V 79. 
minutě kopal Marek Hanuš 
roh z pravé strany, míč zatočil 
tak šikovně, že k překvapení 
všech skončil na břevně. Třetí 
a poslední branka padla v 83. 
minutě, Novotný našel na levé 
straně Sochůrka, který si balon 
ještě navedl lépe do středu hři-
ště a tvrdou střelou pod břev-
no z 20 metrů nedal výborně 
chytajícímu brankáři Novákovi 
šanci – 0:3.

Ohlas k utkání
Trenér Vlastimil Zelen-

ka: „Konečně se nám podařilo 

udolat soupeře, který to na nás 

v posledních zápasech uměl. 

Zápas jsme jasně ovládli, a po-

kud bychom proměnili alespoň 

polovinu ložených šancí, a do-

mácí neměli v bráně výborného 

Nováka, mohl zápas skončit vel-

kým debaklem.“

Sestava Tatranu: F. Dřevojan 
– Hofman (76. Plesl), L. Brotá-
nek, Novotný, M. Krůta – Repet-
ný (71. Krotil), Hanuš, Kouklík 
(63. M. Habart), M. Dvořák, M. 
Sirotek – Sochůrek.

Tatran je po 22. kole v tabulce 
na šestém místě s 31 body a skó-
rem 50:39. Další utkání se hraje 
v neděli 23. dubna od 17 hodin. 
Tatran přivítá na svém hřišti lep-
šící se Spartak Průhonice.

David Štverák

22. kolo krajského přeboru
ČLU Beroun – TJ Tatran Sedlčany 0:3 (0:2)

Branky Tatranu: 28. L. Brotánek, 33. M. Hanuš, 
83. M. Sochůrek

18. kolo I. B třídy skupina D – 
hráno ve středu 12. dubna
FK Uhlířské Janovice – Sokol Sedlec-Prčice 

2:1 (1:1)

Branka Sedlce-Prčice: 32. J. Kabíček

20. kolo I. B třídy skupina D 
TJ Tatran Sedlčany B – SK Vyžlovka 3:0 (2:0)

Branky Sedlčan: 17. L. Matoušek, 43. a 68. V. Lípa

20. kolo okresního přeboru
TJ Sokol Trhové Dušníky – SK Petrovice 1:4 

(0:3)

Branky Petrovic: 26. P. Chlasták, 32. D. Hadáček, 
39. a 61. O. Štemberk
FC Višňová – TJ Vltavan Hříměždice 2:1 (1:0)

Branka Hříměždic: 86. P. Netušil
FK Sparta Luhy – TJ Sokol Dublovice 2:2 (1:2)

Branky Dublovic: 14. M. Vondrák, 35. J. Jelínek 

20. kolo III. třídy skupina B 
TJ Vltavan Borotice – TJ Krásná Hora 1:2 (0:1)

Branka Krásné Hory: 17. M. Koudelka, 69. M. 
Turek
TJ Sokol Dublovice B – TJ Prostřední Lhota 

0:3 (0:0) 

SK Obory – TJ Sokol Počepice 1:3 (0:1)

Branky Počepic: 22. a 52. R. Chyle, 70. L. Kortan

20. kolo IV. třídy 
TJ Vltavan Hříměždice B – SK Klučenice 1:5 

(0:3)

Branky: 80. V. Paris – 9. a 53. K. Sember, 25. a 35. 
H. Holan, 69. (p) J. Pecka
TJ Sokol Dolní Hbity – SK Vysoký Chlumec 

2:1 (0:1)

Branka Vysokého Chlumce: 26. J. Mrázek
David Štverák

Fotbalové víkendové 
výsledky regionálních 
družstev

Z Berouna přivezl Tatran nejen tři body, 
ale vzadu udržel i čisté konto

B týmu stolních tenistů se poslední krok 
udělat nepodařilo
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Tak jsme dorazili na Boží Dar. Ubytování se 
všem líbí, s okolím jsme se seznámili a dnes 
nás čeká nejnáročnější den našeho pobytu. 
Nás znamená 14 žáků, 3 učitelky ze ZŠ v Ko-
nečné ulici a paní Jarku Kočovou, která nám 
tu s láskou a výborně vaří. 

Po snídani jdeme s dětmi bobovat, pro-
tože je úplně jasné, že zítra nebude na sjez-
dovce Hranice po sněhu ani památky. Děti 
opravdu jezdí jako by byl poslední den 
a sněhu díky sluníčku, které má stále vět-
ší sílu, valem ubývá. Se smutkem hledíme 
na holé pláně, nedá se nic dělat, jaro je tady. 
Usmíváme se naší představě o jízdách na ly-
žích nebo „alespoň“ na běžkách.

„Odpoledne bude na Ježíškovu cestu krás-

ně,“ říká vedoucí naší výpravy Hanka Bed-
nářová. Souhlasíme a s kolegyní Hankou 
Kočovou vyslovujeme obavu, zda cestu ně-
které naše děti zvládnou. Čeká nás 12,9 km 
nenáročného terénu, ale s dětmi, které ne-
jsou zvyklé na dlouhé túry. Uvidíme. Děti 
nadšeně bobují a my nastavujeme blahodár-
nému slunci tvář.

Odpoledne, po krátkém odpočinku, vy-
rážíme. Ještě kontrola vhodných bot, dobré 
boty jsou dnes nutností. Venku je krásně 
slunečno, vzduch je osvěžující, teplota pří-
znivá. Ježíškova cesta je božídarská rarita 
hlavně pro děti. Je to cesta s 13 zastaveními, 
s 13 pohádkovými postavami kouzelných 
jmen – Větrule, Hvězdulka, Ťápulka, u kte-
rých plní děti různé úkoly. Trasa vede vět-
šinou lesem, po pěkně upravených cestách. 
Děti šlapou, některé mají tolik energie, že 
pobíhají sem a tam, většina jde svým tem-
pem. Nikdo ale nenaříká a nečastuje nás 
obvyklým: „Jak je to ještě daleko?“ nebo 
„Už tam budeme?“ nebo „Kolik jsme už ušli 
kilometrů?“ nebo oblíbené „Já už nemůžu!“ 
Jsme asi ve třetí čtvrtině cesty. Na někte-
rých je již patrná únava. Zpomalují… „Děti, 

k večeři jsou lívance!“ Je to dobrá taktika. 
Míjíme poslední chaloupku s postavičkou, 
míříme do našeho penzionu Iva. Úleva. Vra-
címe se všichni v pořádku, bez pláče, krás-
ně unavení.

K večeři jsou opravdu lívance. Děti jsou 
blažené. Po večeři ještě rychlý zápis do de-
níčků, co jsme dnes všechno zažili. Překva-
pení je veliké. Tento den jsme zvládli bezmá-
la 22 km. Velmi rády chválíme naše svěřence. 
Všichni jsme na výbornou. A co zítra? Zítra 
nás čeká pěší výlet na Klínovec. Nikdo ne-
protestuje, nenaříká. Rodí se noví horalové! 
Snad se budou do hor vracet i jako dospělí.

Ať žijí Krušné hory, Boží Dar a cesty, které 
nás vždy vedou zpátky do bezpečí!

Anna Nádvorníková

To tak kdekdo říká, když 
nesouzní s převládajícím 
názorem. Třeba na odcho-
dy do důchodu. Přesněji 
řečeno, jde o ten věk, kdy 
může končit práce a pla-
cení daní. A možná se mi 
to jen zdá, že jde o převlá-
dající názor, že stát má li-
dem dopřávat, aby mohli 
co nejdříve úplně přestat 
pracovat a dostávat pení-
ze od státu podle neúnos-
ného vzorce. Máme přece 
rozdílné osudy, rozdílné 
povahy, různá nadání a ko-
nečně různý zdravotní 
stav. Pro někoho byl kdysi 
povinný odchod do dů-
chodu v šedesáti dosti 
stresující, najednou chyběl 
ten pocit důležitosti, neměl 
navyklou společnost, bylo 
mu smutno.

Já jsem odcházel do dů-
chodu s pocitem, že bych 
už překážel mladým. Ale 
netěšil jsem se na nějaký 
„zasloužený odpočinek“, 
povalování a nečinnost. 
Jednak mám poměrně ná-
ročné zájmy, ale hlavně 
jsem měl v úmyslu najít 
si jinou práci. Při různých 
příležitostech jsem rozprá-
věl se známými z různých 
oborů a měl jsem již ná-
měty dobrého uplatnění. 
A v takovém rozpoložení 
mě zastihli zástupci Okres-
ního úřadu a naléhali, 
abych ještě pracoval na zá-
kladní škole, což jsem už 
dlouho nedělal. Jen jsem 
slyšel vyprávět, jak ná-
ročné je v nových časech 
přimět mnohé žáky k za-
myšlení. Řekl jsem, že to 
zkusím na rok, ale byly 
z toho roky dva.

K tomuto zamyšlení se 
budu muset někdy vrátit 
podrobněji. Důchodová 
reforma nabízí poměrně 

dost otázek. A jak tak sle-
duji tu spoustu různých 
názorů, mnohé výroky 
vůbec nechápu. Je nesmy-
slné rozčilení, sotva usly-
šíme šedesát osm. Vidím 
zejména nutnost, aby byly 
více podporovány různé 
rekvalifi kace. Vždyť větši-
na lidí pracujících náročně 
fyzicky, má hlavu v pořád-
ku a ta nemá zahálet. Proč 
by se třeba hutník nemohl 
už v padesáti přeškolit 
na něco, čehož základy 
má jako koníčka. Opozič-
ní politici dostávají stále 
slovo, jako by těch škod 
ve společnosti už nezavi-
nili dost. Paní Schillerová 
je každou chvíli na obra-
zovce, aby v hlubokém 
zamyšlení národu sdělila: 
„Je sice pravda, že stoupá 

věk dožití, ale tím není 

řečeno, že se dožíváme 

vyššího věku ve zdraví.“ 

Jistě, někdo dožívá a už 
o tom ani neví, někdo je 
stále při síle i rozumu. To 
je moudrost platná kdysi, 
dnes i v budoucnu. Jedna 
z mých spolužaček se už 
asi deset let rozhoduje, 
jestli má přestat pracovat. 
A když si to představí řek-
ne, že by se sama doma 
zbláznila a pokračuje. Učí 
cizince česky v 84 letech. 

Obávám se, že bude 
jen pokračovat počítání 
v odborných kruzích, 
kdy při dosavadním sys-
tému už nám na důstojné 
důchody nikdo nepůjčí 
nebo zvýší úroky. A bo-
jím se, že vláda nena-
jde kvůli demonstracím 
odvahu provádět nutná 
opatření. Ty počty nejsou 
nijak složité a výsledky 
jsou varující. Proto ne-
chápu váhavost vlády.

Vladimír Roškot

Dnes 19. dubna by se dožil sta let pan 

Karel Vodňanský 
ze Sedlčan, jeden ze zakladatelů 

STROSu a jeho první ředitel.

Kdo jste jej znali, vzpomeňte s námi. 
Rodina Vodňanská, Sedlčany

Z A M Y Š L E N Í

Nechápu
G L O S A

Jeden 
obyčejný den 

na horách
Naše země je v ekonomické krizi, kte-
rou lze zjednodušeně označit jako krizi 
infl ační, tedy způsobenou růstem cen, 
a tedy sníženou kupní silou obyvatel-
stva, jehož podstatná část se může cí-
tit frustrovaně či být přímo existenčně 
ohrožena. Bez ohledu na to, koho kdo 
volil, krize zasahuje v různých spole-
čenských vrstvách, nehledí na vzdělá-
ní, profesi nebo cokoliv dalšího. Prostě 
bují a je úkolem především vlády, aby 
zasáhla. Vláda na to není sama, ale bez 
ní to taky nepůjde. 

Obrovskou sadu návrhů, jak konso-
lidovat veřejné fi nance přinesla Národ-
ní ekonomická rada vlády a světe div 
se, místo uceleného řetězce opatření si 
ministr fi nancí vybral pár detailů, které 
se svými úředníky rozpracoval a vy-
pustil neopatrně do světa. Zdražit pivo, 
vodu, teplo. Zdanit tiché víno. O jeden 
procentní bod snížit DPH u potravin. 
Ach. Vládní kolega ministra Stanjury, 
ministr vnitra Vít Rakušan zase řeší 
dlouhodobou krizi České pošty tím, 
že nechá podle nejasných výběrových 
kritérií desítky pošt zmizet. Tam, kde 
nyní byly tři pobočky, postačí jedna. 
Kde byla jedna, nemusí být třeba žád-
ná. Na poštu se stejně nejvíc chodí pro 
důchody, a ty jednou nebudou, tak nač 
by nám byly pošty. K tomu se objevil 
návrh na zvýšení daní z nemovitosti 
nebo prudké zdražení dálničních zná-
mek. Jenže všechno jsou to jen návrhy. 
Takové balónky a lakmusové papírky. 
Nic víc, žádný čin, žádná akce. 

Vláda zkouší, jak bude společnost 
na návrhy reagovat a asi sestavuje bu-
doucí balíček opatření podle toho, čím 
způsobí menší nevoli u občanů a fi rem. 
Hasí tedy své vlastní plameny. Jenže 
důležitější než konečný výběr opat-
ření a jejich parametrů je čas. A ten 
není. Vláda musí konat opatření teď, 
variovat, vybrat si co je neblíže jejímu 
programovému prohlášení nebo poli-
tickému přesvědčení a takové věci ap-
likovat. Hned. 

Je jasné, že kdybychom do vlády vy-
brali jiných patnáct lidí, třeba náhodně 
oslovených na sedlčanském náměstí 
nebo třeba v Ostravě na nádraží, byl by 
výsledný mix jiný než ten vládní. Pod-
statu však vidím spíše v tom, aby se 
jakýkoliv mix opatření už sakra spustil, 
aby se něco pohnulo. Zatím je to pře-
šlapování na místě, a to je horší než 
úkrok stranou. 

Tomáš Vašíček

S L O U P E K

Vláda hasí 
plameny svých 

vlastních 
nápadů
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V Rakousku se příliš nesla-
ví konec první světové 
války, protože z mocného 
Rakouska-Uherska zůstalo 
jen malé Rakousko. Vik-
tor Orbán sbírá politické 
body z nostalgie po Velko-
maďarsku. Německo roz-
poutalo druhou světovou 
válku, protože se chtělo 
stát velmocí. Koneckon-
ců ruská invaze není nic 
jiného než pokus obnovit 
Sovětský svaz v jeho vel-
mocenské roli.

I  Francie vzpomíná 
na své velké časy. Kdy-
si nejskvělejší dvůr krále 
Ludvíka. Poté slavná re-
voluce. Dobývání Nového 
světa. Vítězná tažení a re-
formy Napoleona Bona-
parte. A jak to skončilo… 
Francouzi sice pomohli 
Američanům k nezávislos-
ti na Británii, ale Američa-
né kvůli tomu francouzsky 
mluvit nezačali. Z celého 
vlivu v Americe jim zbyla 
jen frankofonní část Ka-
nady. Od Waterloo už se 
v zemi galského kohouta 
žádný geniální vojevůdce 
nezrodil, naopak dost chy-
běl při debaklu s wehrma-
chtem v roce 1940.

 Francouzština nikoho 
nezajímá, všichni se učí 

anglicky. Ekonomická i vo-
jenská síla Francie upadá. 
Člověk zvenčí má pocit, že 
se ve Francii víc stávkuje, 
než pracuje. Sociologo-
vé propočítávají, kdy se 
z Francie stane většinově 
islámská země.

Toho využila Čína a při 
nedávné návštěvě fran-
couzského prezidenta mu 
namalovala svět, ve kte-
rém je Francie zase vel-
moc. Vůdčí země Evropy. 
Vrchní velitelka evropské 
armády.  Diplomatická 
mocnost. Stačí přestat 
podporovat Spojené státy, 
napovídají vychytrale sou-
druzi z Číny. Emanuel zaví-
rá oči a představuje si, že 
bude prezidentem Evropy. 
Jeden ze tří nejmocnějších 
lidí světa, vedle preziden-
ta Číny a USA. Přičinlivě 
hned vydá prohlášení, že 
Evropa se nesmí nechat 
zatáhnout do amerických 
problémů a bude si dělat 
věci po svém. Výborně, 
tleskají nadšeně v Pekingu 
i v Kremlu. Jen ve Washin-
gtonu začínají přemýšlet, 
jestli mají nevděčné Evro-
pě nadále krýt záda a tahat 
ji z bryndy, kdykoliv se do-
stane do potíží.

Bohumil Vohanka

Slyšel jsem to často. Že 
sport nemá mít s politi-
kou nic společného. Jis-
tě, sport je taková oblast 
života, kde platí pevná 
pravidla pro příslušnou 
sportovní disciplínu, ale 
i požadavky na čestné 
jednání a slušné chování. 
V tomto smyslu je asi ob-
tížné srovnání s politikou. 
Ke všemu bylo v historii 
dobrým lidem proti my-
sli zneužití sportu jako 
prostředku k prezentaci 
úspěšnosti politiky sys-
tému. Hitler takto mínil 
využít Olympijské hry 
v Berlíně jako předvedení 
nadřazené, úspěšné doko-
nalé rasy.

Od té doby jsme zejmé-
na právě olympiádu chá-
pali jako něco čistého, přá-
telského, mírového, byť je 
někdy řeč o „tvrdém boji“. 
Pak nastaly některé mezi-
národní situace, kdy bylo 
zřejmé, kdo by neměl mít 
právo olympiádu pořádat, 
nebo kdo by neměl mít 
právo zúčastnit se a ko-
nečně, kde by bylo vhod-

né účast bojkotovat. Takže 
po napadení Afghánistánu 
Sovětským svazem byla 
mnoha státy bojkotová-
na olympiáda v Moskvě 
(1980). Když pak byla 
v roce 1984 olympiáda 
v Los Angeles, rozhodl 
Kreml, že východní blok 
tam nepojede. A to z dů-
vodů na první poslech 
nesmyslných. Fibingerová 
byla favoritkou, těžce to 
nesla, nechtěla to pocho-
pit, ale musela vystoupit 
v televizi s projevem, že 
to chápe. Proto se někdy 
čekalo s nějakou nemrav-
ností, až bude po olympiá-
dě. Takže až po olympiádě 
v Pekingu vtrhlo Rusko 
do Gruzie. Spekulovalo se, 
že až po olympiádě pře-
padne Rusko Ukrajinu. 
V souvislosti s pošlapává-
ním lidských práv v Číně 
byla nálada k bojkotu 
v mnoha státech, ale pře-
devším nemělo být vůbec 
přiznáno Číně právo hry 
pořádat.

 Živá diskuse probíhá 
kolem účasti ruských a bě-

loruských sportovců v Pa-
říži. Jasné je, že nemohou 
reprezentovat své státy 
pod svou vlajkou. To už je 
vyloučeno i na poměrně 
nevýznamných turnajích. 
Takže jako soukromníci? 
Náš MOV snad zastává ná-
zor, že proti jejich účasti 
protestuje, ale kdyby měli 
povolení, bojkotovat nebu-
deme. Náš pětibojař Svo-
boda, známý sportovec, 
olympijský vítěz, se proje-
vil velmi nezodpovědně. 
Jeho výrok jako příslušní-
ka armády byl nešťastný, 
ale Kremlu se náramně 
hodí. Bylo zbytečné posky-
tovat mu takový náboj. 

Za ten rok, co trvá válka 
na Ukrajině již mnoho ukra-
jinských sportovců, někte-
rých olympioniků, položilo 
život v boji za vlast. 

A jestliže ruští sportov-
ci doma proti Putinovi nic 
nemají, tak také v Paříži 
nemají co dělat.

Sport a politika k sobě 
prostě patří, ať se nám to 
líbí nebo ne.

Vladimír Roškot

Páteční ráno mě probudilo 

deštěm, který bičoval okno 

v ložnici. No paráda, po-

myslela jsem si. Čekala mě 

cesta do Tábora a přes sil-

ný déšť nebylo skoro vidět 

na dva metry před sebe. Pro 

jistotu jsem do auta sedla 

s hodinovým předstihem. 

Čekalo mě vyšetření u spe-

cialisty, u kterého jsem ni-

kdy nebyla, a to už v sedm 

hodin ráno. 

V Táboře je uzavírka, 

protože se tam opravuje 

hráz Jordánu, musela jsem 

tak v hustém provozu, 

za nepříznivých podmínek, 

objet skoro celé město. Na-

štěstí se mi podařilo dobře 

zaparkovat. Po chvilkovém 

domlouvání parkovacímu 

automatu, kterému se ne-

chtělo v častých ranních 

hodinách pracovat, jsem 

se konečně vypravila k or-

dinaci lékaře. Ale ouha! 

Zabrala jsem za dveře 

do malé vstupní haly. Ale 

byly zamčené! Do pytle, 

proběhlo mi hlavou. Za de-

set minut mám být na vyšet-

ření a já moknu venku. Pro 

jistotu jsem znova obhlédla 

vchodové dveře. Nikde zvo-

nek, nic. Uvnitř se ale svítilo 

a bylo slyšet, že je v lékař-

ském zařízení čilé rušno. 

Tak počkám no. Déšť mi 

máčel vlasy a padal za krk. 

Deštník jsem si samozřejmě 

zapomněla. Čekala jsem už 

dobrých deset minut a moje 

nervozita vzrůstala. „Oni 

tam nejsou?“ Vytrhl mě hlas 

z vnitřního přemýšlení. Sta-

rá paní šla pomalým kro-

kem ke dveřím, u kterých já 

stála jako zmoklá slepice. 

A vzala za ně...

Ano přátelé, to jen já 

dokážu stát před domem 

v silném dešti se specializo-

vanou ordinací přes deset 

minut a divit se a vnitřně 

rozčilovat, proč mají za-

mčené dveře, když jsem tam 

objednaná na vyšetření. 

A přitom stačilo tak málo. 

Nebrat za dveře k sobě ale 

od sebe, že! Vypadá to, že 

mě s čtyřicítkou na krku 

dohnalo stáří či nějaká po-

rucha paměti. Nebo já už 

nevím? Stará paní se na mě 

udiveně podívala. „Vždyť 

je otevřeno!“ Konstatovala 

spíše pro sebe. „Opravdu?“ 

Raději už nic nedodávám. 

Ještěže šla babička, která 

mi ukázala, jak běžné dve-

ře fungují... Začala jsem se 

smát sama sobě. To ten den 

zase začíná! 

Jana Motrincová

F E J E T O N

Tlačte!

Z A M Y Š L E N Í

Vive la France

Z A M Y Š L E N Í

Sport a politika jsou 
disjunktivní?
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